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 راه حل محقق ایرانی برای زباله های معدنی 
با نانوذرات سیلان

بررسی تأثیر فعال ســازی و افزودن نانوذرات سیلان بر خواص فیزیکی و 
محیط زیســتی نمونه باطله های سولفیدی معدنی به منظور سیمانی شدن 
طرحی است که عالیه ساعدی در قالب رساله آن را به پایان رسانده است. 
مشکلات زیست محیطی همواره تهدید بزرگی برای کره زمین و سلامتی بشر 
محسوب می شــود و موردتوجه محققان و پژوهشگران بوده است. به دلیل 
اهمیت ویژه محیط زیست، صندوق حمایت از پژوهشگران و فناوران کشور 

نیز حمایت ویژه ای از طرح هایی با این موضوع دارد.
یکی از این طرح ها، »بررسی تأثیر فعال سازی و افزودن نانوذرات سیلان بر خواص فیزیکی و 
محیط زیستی نمونه باطله های سولفیدی معدنی به منظور سیمانی شدن« است که عالیه ساعدی 
در قالب رساله دکتری و با راهنمایی احمد جمشیدی زنجانی آن را به پایان رسانده است و صندوق 

حمایت از پژوهشگران و فناوران کشور نیز از این طرح حمایت کرده است.
ساعدی در ابتدا درباره موضوع طرح گفت: در دهه های اخیر با افزایش تقاضا برای مواد معدنی 
و فلزات، ظرفیت باطله های معدنی به شدت افزایش یافته است. متأسفانه صنایع معدنی باطله های 
گسترده ای را تولید می کنند و باطله های زیادی برای استخراج سنگ معدن ایجاد می شود که 
چالش های جدی برای آلودگی محیط زیست ایجاد می کنند؛ لذا نیاز به برنامه ریزی و تصمیم گیری 
آگاهانه در زمینه کاهش باطله ها، بازیابی منابع، دفع باطله و حفاظت از محیط زیست بیش از قبل 

احساس می شود.
ســاعدی در ادامه بیان کرد: انتشــار و پخش باطله های حاوی فلزات ســنگین و سمی در 
محیط زیست می تواند تأثیر چشمگیری بر کیفیت آب های سطحی، زیرزمینی، هوا و منابع زمین 

داشته باشد.
همچنین، همه باطله های معدنی دارای ارزش اقتصادی قابل توجه نیستند و به همین دلیل در 
برخی از کشورها کاربرد اصلی این مواد، شامل استفاده از آنها به عنوان پرکننده در مناطق معدنی، 
زیرزمینی و ذخیره سازی در حوضچه های وسیع است که باعث خطرات بالقوه بلندمدت و آلودگی 

محیط زیست می شود.
وی تصریح کرد: البته استفاده مجدد از باطله های معدنی نه تنها به حفاظت از محیط زیست 
کمک می کند، بلکه مزایای اقتصادی هم دارد. روش های مختلفی برای اصلاح باطله های حاوی 
فلزات سنگین وجود دارد که شامل خاک برداری، دفن باطله ها، اصلاح الکترونیکی و پوشیدن 
سطح خاک آلوده می شود؛ اما بسیاری از این روش ها پرهزینه و حتی از منظر زیست محیطی 

مخرب نیز هست.
این محقق و پژوهشگر درباره دلایل انجام طرح نیز توضیح داد: به طورکلی مهم ترین دلایل 
انجام این تحقیق را می توان، افزایش آلودگی های زیست محیطی ناشی از باطله های معدنی و 
کارخانه های فراوری مواد معدنی، نیاز به کاهش خطرات ناشی از نشت آلاینده ها و زهاب های 

اسیدی دانست.
 از طرف دیگر سازوکار کارایی دقیق سیلان ها در مواد بر پایه سیمان نیاز به بررسی دقیق تر 
دارد. به همین منظور، تأثیر فعال سازی و افزودن نانوذرات سیلان بر خواص فیزیکی و محیط 
 زیستی نمونه باطله های معدنی سولفیدی به منظور سیمانی شدن در این تحقیق مورد بررسی

 قرار گرفت.
وی اضافه کرد: من برای این موضوع از پایان نامه دوره کارشناسی ارشد خودم کمک گرفتم 
و ایده انجام آن از همان زمان به فکرم خطور کرد. هدف از انجام این طرح، این بود که بتوانم 
کمکی به حفظ محیط زیست کنم چرا که باطله های سولفیدی، برای محیط زیست خطرات زیادی 

دارد و خوشحالم که تحقیق در این موضوع، نتیجه بخش بوده است.
این محقق و پژوهشگر در پایان خاطرنشان کرد: یکی از چالش های اصلی من در انجام این 
طرح، تلاش برای تنظیم و نشر یک مقاله معتبر و مناسب بود. با تحقیقات گسترده و مشاوره های 
استاد راهنمایم توانستم مقاله ای را در خصوص نانوذرات سیلان منتشر کنم که پیش از این به 

شکل و شیوه این رساله دکتری، به آن پرداخته نشده بود.

امکان ارسال پیام ویدئویی به واتس اپ اضافه شد 

پیام های ویدئویی فوری به سبک مشابه تلگرام که به کاربر اجازه می دهد 
ویدئوهای حداکثر یک دقیقه ای در مکالمات چت ارســال کند، به واتس اپ 
اضافه شد.  کاربران واتس اپ برای ضبط پیام تصویری، تنها کافی است روی 

دکمه زده و آن را نگه دارند.
ویدئوها به صورت خودکار در حالت بی صدا پخش می شوند تا کاربر فرصت مناسب برای شنیدن 
صدا پیدا کرده و با یک ضربه، صدا را روشن کند. پیام ویدئویی مانند پیام های فوری متنی در 
واتس اپ، رمزگذاری شده اند تا لایه ای از حریم خصوصی اضافه شود. واتس اپ اعلام کرد این 

ویژگی در هفته های آینده برای همه کاربران قابل دسترس خواهد شد.
این ویژگی احتمالا برای بسیاری از کاربران، جایگزین اسنپ چت و تلگرام نخواهد شد. واتس اپ 
همچنان در فضای پیام رسانی که عمدتا مربوط به تماس ها و پیامهاست، مسلط مانده است. با 
این حال، از سوی کاربرانی که تنها برای ارسال پیام ویدئویی، اپلیکیشن پیام رسان خود را تغییر 

نمی دهند، مورد استقبال قرار خواهد گرفت.
شرکت متا انگیزه های قوی برای توسعه امکانات پیام رسان واتس اپ دارد. هر چند واتس اپ 
در سال گذشته، بیش از دو میلیارد کاربر فعال داشته است اما تلگرام با ۷۰۰ میلیون کاربر ماهانه 
فعال، به سرعت رو به توسعه است. اسنپ چت هم با وجود رقابت شدیدی که از سوی پلتفرم های 
شبکه اجتماعی دیگر وجود دارد، همچنان رو به رشد است. سیستم عامل iOD ۱۷ اپل، پست 

صوتی تصویری فیس تام را برای کاربران آیفون معرفی خواهد کرد.
هر چند پیام های ویدئویی فوری، ممکن است برای ترغیب کاربران جهت عضویت در پیام رسان 
کافی نباشند اما مانع از آن می شوند که طرفداران واتس اپ به سمت اپلیکیشن های رقیب کشیده 

شوند.

 2-RT رونمایی از هوش مصنوعی 
برای ارتباط با ربات ها 

گوگل از هوش مصنوعی RT-۲ با هدف برقرای ارتباط با ربات ها و کاهش 
شکاف بین واقعیت و تخیل رونمایی کرد.

به گزارش خبرگزاری صدا و ســیما؛ به نقــل از وبگاه نیویورک تایمز، گوگل از مدل هوش 
مصنوعی جدیدی با نام RT( 2 Robotics Transformer-2( رونمایی کرده که هدف 
آن برقراری ارتباط با ربات است. مدل غول فناوری برای رسیدن به هدف خود از تکنیک های 

جدیدی استفاده می کند که در نوع خود اولین است. 
هدف RT-2 کاهش شکاف بین واقعیت و تخیل است با اطمینان از اینکه ربات ها به طور 
 LLM کامل بتوانند دنیای اطراف خود را درک کنند. در اصل، عملکرد این مدل بسیار شبیه به
است و از یک مدل مبتنی بر ترانسفورماتور استفاده می کند تا بتواند اطلاعات متنی و بصری 
موجود در وب جهان را درک کند و سپس آن ها را به فعالیت های رباتیک تبدیل کنند، حتی در 

مواردی که آموزش داده نشده است.
اگر از یک ربات مجهز به RT-2 بخواهید زباله ها را در سطل زباله بیندازد، به راحتی می تواند 
بفهمد زباله چیست، چگونه آن را از سایر اشیاء تشخیص دهد و چگونه آن را در سطل بیندازد، 

بدون اینکه در مورد هر یک از این فعالیت ها آموزش دیده باشد.
گــوگل اعلام کرد، RT-2 در بیش از ۶۰۰۰ تســت خود ثابت کرد که در کار های مربوط 
به »دیدن« به اندازه نمونه قبلی خود تواناست و در فعالیت های دیگر، مدل جدید امتیاز ۶2 را 
 کســب کرده است که در مقایسه با RT-۱ با امتیاز ۳2، تقریباً دو برابر شاهد بهبود عملکرد 

بوده است. 

اخبار کوتاه 

مســئولان وزارت ارتباطات بر عدم وجود لیست 
سفید و سیاه اینترنت تاکید و با بررسی گزارشی 
درباره اختلال اینترنت عنوان کردند: باید این مساله 
مشخص شود که کدام بخش اختلال بابت تحریم 

سایت ها است.
جلسه بررســی گزارش انجمن تجارت الکترونیک تهران با 
حضور تدوین کنندگان گزارش، فعالان اقتصاد دیجیتال و معاونین 

وزیر ارتباطات برگزار شد.
در ابتدای این جلســه نیما قاضی رئیــس این انجمن و پویا 
پیرحسینلو مدیرعامل شــرکت ابرآروان به مرور این گزارش 
پرداختند و در ادامه چند نفر از اعضای انجمن تجارت الکترونیک 

تهران به ارائه نقطه نظرات خود پرداختند.
امیر لاجوردی قائم مقام وزیر در امور ارتباطات و رئیس سازمان 
تنظیم مقررات نیز با تأکید بر اینکــه گزارش انجمن تجارت 
الکترونیک تهران نسبت به گزارش های دیگر متفاوت بود، برای 
دقیق تر کردن این گزارش در نوبت های بعدی پیشــنهاداتی را 

مطرح کرد.
در ادامه مسئولان و مدیران وزارت ارتباطات حاضر در جلسه 
به بحث و بررسی شاخص ها و روش های استفاده شده در این 

گزارش پرداختند.
محمد جعفرپور، مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرساخت، رضا 
باقری اصل معاون امور دولت، مجلس و اســتان های و محمد 
احســان خرامید رئیس مرکز روابط عمومی از وزارت ارتباطات 
و ژوبین علاقبند، مجید رضوی، محمد خلج قاسم آبادی، نیما 
قاضی، سعید محمدی، محمدمهدی شریعتمدار، احسان جهانی، 
مریم نجفی، پویا پیرحسینلو، نعیم فرهادیان عزیزی، آرش حاتمی، 
حمیدرضا احمدی از اعضای انجمن تجارت الکترونیک تهران 

حضور داشتند.
امیر لاجوردی، رئیس ســازمان تنظیم مقــررات و ارتباطات 
رادیویی در جلسه ارائه گزارش تحت عنوان »کیفیت اینترنت« 
توسط انجمن تجارت الکترونیک که با حضور معاونان وزارت 
ارتباطات، نمایندگان اپراتورها در محل وزارت ارتباطات برگزار شد 
به تشریح برخی جزئیات گزارش پرداخت و گفت: این گزارش 
نسبت به گزارش های دیگر بســیار متفاوت بود، چراکه نحوه 
جمع آوری داده و اطلاعات ارتقا پیدا کرده است و علاوه بر این، 
چند پیشنهاد برای بالا بردن کیفیت این گزارش در نسخه های 

بعدی ارائه خواهم کرد تا با تعامل، بتوانیم آن را غنی تر کنیم.
وی افزود: یکی از بحث ها، میزان استفاده مردم از فیلترشکن ها 
است. ما نیز علاقه مند هستیم این آمار دقیق شود و بدانیم چه تعداد 
از مردم از فیلترشکن استفاده می کنند. آیا تعداد استفاده کنندگان 
از آن بیشتر شده یا کمتر، میزان مصرف شان به چه حد رسیده 
و اکنون تغییر رفتار کاربر به چه صورت شده است؟ با همکاری 
یکدیگر، می توانیم این موضوع را بسنجیم. بدون تردید سنجیدن 
این موضوع در چند سکوی فیلتر شده، ارزیابی درست و دقیقی 
نیست. تیم های کارشناسی ما روی این موضوع کار کردند و آمار 
از میزان استفاده، کاهش یا افزایش آن را دارند؛ اما دقیق نیست 

ولی می توان آمارها را به صورت دقیق تر استخراج کرد.
لاجوردی تصریح کرد: در بحث سناریو ارزیابی وضعیت اینترنت 
و رتبه بندی که انجام شد، چند پیشنهاد دارم که می توانید بررسی 
کنیــد و در گزارش بعدی که قرار اســت با همکاری طرفین 
منتشر شود، آن ها را اصلاح کنیم. در این گزارش از آمار سایت 
similarweb استفاده شده، درست است که ما می خواهیم 
سرعت را در سطح بین المللی ارزیابی کنیم، اما اگر می خواهیم 
وضعیت فعلی مردم را بسنجیم، باید متناسب با جامعه خود عمل 
کنیم و ببینیم مردم، اغلب از چه ســایت های داخلی و خارجی 
استفاده می کنند. استخراج این دیتا کار سختی نیست و از طریق 
شرکت ارتباطات زیرســاخت و اپراتورها می توانیم هزار سایت 
پرکاربرد را در کشورمان استخراج کنیم. البته روش های دیگری 
نیز وجود دارد، بنابراین می توان جامعه آماری تعداد سایت هایی که 

بر اساس آن ارزیابی می شود را بیشتر کرد. 
وی در ادامه با اشــاره بــه اینکه در این گــزارش روی واژه 
»اختلال« تأکید زیادی شــده اســت، افزود: باید این مساله را 
بررسی و مشخص کنیم که اختلال ها چه هست و کدام بخش 
آن بابت تحریم ســایت ها اســت. مثلًا در انتهای جدولی که 
پراختلال ترین اینترنت کشورها را نشان می دهد نام چین، روسیه، 
کوبا و ایران وجود دارد. از شــش یا هفت کشوری که آخر این 
جدول بودند، چهار یا پنج مورد را کشورهایی تشکیل می دهند که 
تحت شدیدترین تحریم ها از سوی آمریکا قرار دارند. ارزیابی های 
ما نشــان می دهد که حدود ۳۰۰ هزار سایت تحریمی داریم؛ 
بنابراین باید تفکیک صورت بگیرد که کدام بخش از اختلال ها 
ناشی از تحریم و کدام بخش ناشی از اشتباهی است که امکان 
دارد در شبکه به وجود آمده باشد. این دسته بندی می تواند منجر 

به مطالبه بین المللی در این زمینه شود.
لاجوردی با اشاره به اهمیت مبحث مربوط به ترافیک داخلی 
گفت: تا جایی که من اطلاع دارم این موضوع که آی. پی های 
داخلی وایت شده باشند )لیست سفید( خیلی دقیق نیست، اما 
می توان این موضوع را نیز بررســی کرد. در این گزارش بحث 
اختلال ۵۰ درصدی در شبکه روی چند نمونه سایت مطرح شد 
ولی لازم اســت که تعداد نمونه ها افزایش پیدا کند چراکه این 
آمار با آمار کارشناسان شرکت ارتباطات زیرساخت و اپراتورها 

تفاوت های زیادی دارد.
وی افزود: در بحث ایران اکسس )دسترسی از داخل کشور( باید 
بگویم که با توجه به حملات سایبری که در کشور رخ می دهد، 
شــاید راحت ترین کار همان ایران اکسس کردن باشد. در این 
گزارش اعلام شده سایت ها ایران اکسس هستند و همچنین ۹۶ 
درصد مردم از VPN استفاده می کنند کنار هم قراردادن این دو 
گزاره صحیح نیست و ممکن است که اصل گزارش را زیر سوال 

ببرد، این موارد را می توان دقیق تر کرد.
وی تصریح کرد: با برگزاری این جلسات می توانیم به صورت 
فصلی، گزارشی مشترک از وضعیت شبکه ارتباطی کشور منتشر 
کنیم، چون همگی خواهان ارتقا کیفیت شبکه هستیم. برخی 
مشکلات هم ممکن است فنی نباشد و مربوط به مسائل سیاسی، 

اجتماعی و اقتصادی باشد و پیشنهاد می کنیم که در گزارش حتماً 
این موضوعات تحلیل شود. به عنوان مثال یک بحث می تواند 
تعرفه باشد. سرمایه گذاری اپراتور از سال ۹۶ تا الان چقدر بوده؟ 
این ســرمایه گذاری افزایش پیدا کرده یا با کاهش روبه رو بوده 
است؟ یا اگر می خواهیم با VPN ها مقابله کنیم باید چه اقدامی 
انجام دهیم؟ آیا تمام این اقدامات فنی است یا مسائل غیرفنی 

هم در این حوزه وجود دارد؟ باید روی این موضوعات کار کرد.
لاجوردی افزود: پیشنهاد من این است که گزارش دقیق تری 
تهیه شــود زیرا وجود چند اشتباه ریز در گزارش باعث می شود 
که کلیت آن زیر سوال برود؛ اما چیزی که شاید همه ما حس 
می کنیم این اســت که اکنون کاربر در بحث ارتباطات خود، 
نارضایتی دارد و بررسی دلایل این موضوع و رفع آن گام هایی 

است که باید برداریم.
وی در ادامه به اقدامات شرکت ارتباطات زیر ساسخت و افزایش 
سرعت اینترنت گفت: در بخشی از این گزارش آمده بود که با 
انجام برخی اقدامات از سوی شرکت ارتباطات زیرساخت می توان 
سرعت اینترنت را سه تا هشت برابر افزایش داد. اما لازم است 
اعلام شود که شرکت زیرساخت و اپراتورها باید دقیقاً چه کارهایی 
را انجام دهند تا سرعت افزایش یابد، یا چه چیزی مانع گسترش 
لایه دسترسی شده است؟ این نکته هم بررسی شود که آیا تمام 
مطالبات ما باید از وزارت از وزارت ارتباطات پیگیری شود یا در 
مواردی باید از وزارت نیرو مثلًا در خصوص عقب ماندگی لایه 
دسترسی هم مطالبه کنیم؟ و اینکه چرا وزارت نیرو دارایی خود را 
در اختیار اپراتورها قرار نمی دهد تا کار پروژه فیبرنوری با سرعت 

بیشتری پیش برود؟
در ادامه این جلسه محمد جعفرپور، مدیرعامل شرکت ارتباطات 
زیرســاخت در رد packet loss ۵۰ درصدی که در گزارش 
انجمن تجارت الکترونیک به آن اشــاره شــده بود به رضایت 
گیمرها اســتناد کرد و گفت: طبق اعلام بنیاد ملی بازی های 
رایانه ای در ایران 22 میلیون گیمر آنلاین داریم. حساس ترین 
ســرویس نســبت به تأخیر و jitter و packet loss گیم 

اســت. اگر packet loss بیشــتر از نیم درصد باشد گیمر 
احساس خوبی ندارد. تصور کنید این 22 میلیون نفر با ۵۰ درصد 
پکت لاس مواجه باشند اما امروز میزان رضایت گیمرها نسبت 
به ۱۴۰۰ بسیار بالاتر است. در دولت قبل تمام کامنت های زیر 
پست های مسئولان مربوط به گیم بوده. آیا ما این 22 میلیون نفر 

را تطمیع کرده ایم که راضی هستند؟
 packet loss نیز یک درصد به VoIP وی افزود: سرویس
حساس است. در همین مراسم حج اخیر در جمع دو پیام رسانی 
که آمارش را گرفتم ۶ میلیون تماس داشتیم. این اتفاق چطور با 
 packet loss ۵۰ درصد پکت لاس ممکن است؟ ۵۰ درصد
که می گوئید یعنی وجود نداشــتن ارتباط. کسی که فنی است 
می دانید یعنی حتی نمی توانید فایل دانلود کنید. بروید از گیمرها 

در این مورد بپرسید.
جعفرپور همچنین تصریح کرد: وقتی ۱۰۰ کشور برتر را ارزیابی 
می کنید باید یک ســری نکات را در نظر بگیرید. بیشتر از ۳۵ 
درصد سایت های اعلامی تحریمی هستند. تعداد قابل توجهی 
نیز سایت هایی هستند که دستور فیلترینگ در مورد آنها صادر 
شده که در اختیار وزارت ارتباطات نیست. ما در کمیته فیلترینگ 
یک رأی از ۱۳ رأی هستند. در میان این صد سایت بسیاری به 
دلیل تحریم یا فیلترینگ در دسترس نیستند، این یک واقعیت 

است که نمی توان آن را نادیده گرفت.
مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرساخت ادامه داد: این گزارش 
کل صنعت ICT را زیر ســوال برده اســت و به عنوان یک 
کارشناس عرض می کنم درست نیست. من واقعاً ناراحت هستم، 
چرا شبکه ایران را با میانمار مقایسه کردید؟ وضعیت شبکه ما از 

بسیاری کشورهای منطقه نیز بهتر است.
وی سه مورد را در نارضایتی کاربران مؤثر دانست و گفت: یکی 
جو روانی است که برای مردم به وجود آمده، بعد از سالیان سال 
که با واتس اپ و اینستاگرام کار کرده اند برایشان سخت است 
 VPN فیلتر شدن آنها را بپذیرند. بحث دوم استفاده قابل توجه از
است که باعث اختلال در شبکه داخلی شده است. مساله بعدی 

نیز مربوط به شبکه دسترسی است. باید توجه کرد تغییر میزان 
آنتن دهی باعث تغییر packet loss می شود.

رئیس هیأت مدیره شرکت زیرساخت همچنین وجود لیست 
سفید و سیاه و خاکستری را تکذیب کرد و گفت: من نمی خواهم 
کل موضوع را رد کنم و بگویم اختلال وجود ندارد اما در رابطه 
با لیست سفید و سیاه و خاکستری چنین چیزی وجود ندارد. شما 
به علت اینکه دسترسی به اطلاعات نداشتید یا بار شدیدی هم 
به لحاظ سیاسی هم به لحاظ نتورکی روی تان بوده است به این 

تعریف رسیده اید که درست نیست.
وی ادامه داد: یک ســری ســایت ها تحریم هســتند که با 
سازوکارهایی سعی می کنیم دسترسی به آنها را تسهیل کنیم. 
در مورد بقیه شبکه هیچ سیاستی وجود ندارد. این امکان به لحاظ 
فنی وجود ندارد که در یک جامعه ۸۰ میلیونی روی تمام شبکه 
چنین سیاســتی را اعمال کنیم و روی یک لیست خاکستری 

اختلال انجام دهیم.
جعفرپور افزود: شما می گوئید توانایی مسدودسازی وی پی ان ها 
را ندارید و کل شبکه را با اختلال مواجه کردید. به لحاظ فنی این 
در تخیل نمی گنجد. همچنین حدود ۵۵ درصد ترافیک ایران، 
داخلی است. شما در محاسبه ۱۰۰ سایت برتر این ۵۵ درصد را 
در نظر نگرفتید. اگر این ۵۵ درصد را در نظر بگیرید کل منطق 

این گزارش عوض خواهد شد.
رئیس شــرکت ارتباطات زیر ســاخت در مورد از دســترس 
خارج شــدن تهران IXP نیز گفت: از مهرماه گذشته تا الان 
حملات DDoS بیست برابر شده است. روی یک تک سایت 
۱۷۰ گیگابیت بر ثانیه حمله دی داس انجام شــده اســت. در 
رابطه با تهران IXP باید بگویم سال گذشته روی ارتباطات 
داخلی حملات زیادی اتفاق می افتاد. من شبانه روز در ساختمان 
زیرساخت به همراه نفرات فنی ارشد اپراتورها مستقر شدم که در 
انتها قرار شد دستورالعملی طی دو هفته اجرا شود که نهایتاً دوشبه 
 IXP اجرا شد. ما متوجه شدیم یکی از نقاط ضعف ما تهران
است. کسی که حملات DDoS می کرد مجموع گراف ها را از 

تهران IXP برمی داشت.
در ادامه پویا پیرحســینلو، رئیس کمیته اینترنت و زیرساخت 
انجمن تجارت الکترونیــک و مدیرعامل ابرآروان علت اصلی 
تفاوت در آمارها را این مساله عنوان کرد که در تست های انجمن، 

به طور آگاهانه لیست سفید کنار گذاشته شده است.
وی گفت: نقطه اصلی اختلاف نظرم با آقای جعفرپور موضوع 
وایت لیست است. بررسی های ما نشان می دهد آی پی های ایران، 
وایت لیست هستند. به خاطر همین مثلًا بلد و روبیکا خوب کار 
می کردند. آماده ایم در جلسات خصوصی تست ها را انجام دهیم.

پیرحسینلو همچنین افزود: این گزارش می گوید ادراک کاربر 
از کیفیت اینترنت این اســت. این مساله به بخش هایی مانند 
شرکت ارتباطات زیرساخت، مخابرات، دادستانی، کمیته تعیین 
مصادیق مجرمانه و جاهای دیگری ارتباط دارد. پیشنهاد می کنیم 
کمیســیونی تشکیل شــود که با همراهی بخش خصوصی، 

شاخص ها در آن دقیق شود.

استفاده دقیق از فیلترشکن استخراج می شود 

مارک زاکربرگ، مدیرعامل شرکت »متا پلتفرم« اعلام کرد 
پلتفرم شبکه اجتماعی جدید »تردز«، بیش از نیمی از کاربران 
خود را از دســت داده اســت.  »تردز« در پنج روز نخست 
راه اندازی، بیش از ۱۰۰ میلیون کاربر جذب کرده و به »قاتل 
توییتر« معروف شده بود اما اکنون زاکربرگ اذعان کرده که 
تعداد کاربران این شبکه اجتماعی، بیش از نیمی کاهش پیدا 

کرده است.
وی گفت: اگر شما بیش از ۱۰۰ میلیون کاربر عضو داشته باشید، اگر همه 

آنها یا حتی نصف آنها بمانند، فوق العاده خواهد بود.
مارک زاکربرگ که این اظهارات را در تماس با کارمندانش داشت، وضعیت 
مذکور را عادی توصیف کرد و گفت: انتظار دارد حفظ کاربر با افزوده شدن 

ویژگیهای جدید به این اپلیکیشن، بهبود پیدا کند.
“تردز« به دلیل کارکرد محدودی که در ابتدای راه اندازی داشت، مورد انتقاد 
قرار گرفته است. شرکت متا از آن زمان، ویژگیهای جدیدی مانند فیدهای 

»دنبال کننده« و »برای شــما« را اضافه کرده و امکان ترجمه پستها به 
زبان های مختلف تقویت شده است.

کریس کاکس، مدیر محصول ارشد متا به کارکنان این شرکت گفته است: 
متا اکنون به افزودن ویژگیهایی متمرکز شــده تا کاربران را در این پلتفرم 
حفظ کند. یکی از مثال هایی که او زده است، اطمینان از مشاهده تردزهای 
مهم توسط کاربران در اپلیکیشن اینستاگرام بوده است. این دو پلتفرم، ارتباط 
نزدیکــی با هم دارند و کاربران برای عضویت در »تردز«، باید در ابتدا یک 

حساب اینستاگرام داشته باشند.
مارک زاکربرگ کارمندانش را در جریان فعالیتهای پیرامون دنیای واقعیت 
مجازی )متاورس( هم گذاشت و گفت: کار روی فناوری واقعیت مجازی و 
واقعیت افزوده که اساس متاورس را تشکیل می دهد، خیلی جلوتر از برنامه 
 نیســت اما پیش می رود و انتظار ندارد متــاورس تا یک دهه آینده، فراگیر

 شود.
این پیش بینی ها، نگرانی ها از این که شرکت متا، وقت و هزینه زیادی روی 
متاورس گذاشته است را تشدید می کند. واحد »رئالیتی لبَز« این شرکت که 
مسئول محصولات هدست های واقعیت افزوده و محصولات دیگر است، 

میلیاردها دلار ضرردهی داشته است.
اما شرکت متا در مجموع، عملکرد مالی مثبتی داشته و سود ۷.۷۹ میلیارد 

دلار را برای سه ماهه دوم گزارش کرده است.
بر اساس گزارش شبکه خبری بی بی سی، مارک زاکربرگ همچنین درباره 
پیشنهاد مبارزه در قفس با ایلان ماسک هم صحبت کرد و گفت مطمئن 
نیست چنین اتفاقی روی دهد. این دو نفر در ژوئن گفته بودند برای مبارزه 
در قفس مشتاق هستند و حتی لاس وگاس را به عنوان مکان احتمالی این 

مبارزه، پیشنهاد کرده بودند.

تعداد کاربران »تردز« نصف شد 
محققان با همکاری ۲ پژوهشــگر ایرانی باتری پروتونی 
توسعه داده اند که تراکم انرژی آن ۳برابر باتری های لیتیوم 
یونی اســت و به محیط زیست آســیب کمتری می رساند. 
گروهی از محققان دانشگاه RMIT با همکاری پژوهشگران 
ایرانی تراکم انرژی در باتری های ارزان، قابل شــارژ و قابل 
بازیافت پروتونی را ۳ برابر کــرده اند. اکنون این باتری ها 
می توانند همتایان لیتیوم-یونی خود با ظرفیت تراکم انرژی 

۲۴۵Wh/kg را به چالش بکشند.
این گروه از پژوهشگران از مدت ها قبل تحقیقاتی در این زمینه انجام داده 
اند. در سال 2۰۱۴ میلادی آنها نمونه اولیه باتری پروتونی مبتنی بر هیدروژن 
را ابداع کردند.در حقیقت آنها از روشی متفاوت برای ذخیره هیدروژن استفاده 
کردند. باتری های پروتونی مانند سلول سوختی معکوس کار می کنند یعنی 
هنگام شارژ آب را قبول می کنند و یون های هیدروژن با بار مثبت را جدا و 

اکسیژن را آزاد می کنند.
در حال حاضر بیشتر سلول های هیدروژنی به این یون ها اجازه می دهند تا 
با گازH2 ترکیب شوند و سپس انرژی را گسترس یا آن را فشرده می کنند. در 
مرحله بعد گاز به شدت خنک می شود تا به حالت مایع درآید و پس از فراوری 

بیشتر به آمونیاک تبدیل می شود.
اما در باتری های پروتونی جدید، پروتون هیدروژن به طور مستقیم و آنی در 
سوراخ هایی در یک الکترود کربنی متخلخل در اسید رقیق ذخیره می شود. 
خالی کردن شارژ باتری به اکسیژن بستگی دارد و انرژی آزاد شده به شکل 

آب خواهد بود.
محققان دانشگاه RMIT با همکاری دکتر شاهین حیدری و دکتر سید 
محمد رضایی نیا در جدیدترین پژوهش خود بنیان های چگونگی عملکرد 

باتری پروتونی را بررسی کردند تا ایده هایی درباره ارتقای آن را آزمایش کنند. 
این ایده ها شامل خشک کردن پودر کربن فعال در خلا پیش از آماده سازی 
الکترود بود تا به این ترتیب آب موجود در ماده از بین برود. دیگر ایده گرمادهی 
متعادل کل سلول تا ۷۰ درجه سانتیگراد طی عملیات و در نهایت جایگزین 
کردن لایه انتشار گاز اکسیژن)GDL( با یک لایه فیبر GDL نازک تربود.
 جان اندروز محقق ارشد و پروفسور RMIT در بیانیه ای درباره تحقیق 
می نویســد: باتری که ما توســعه دادیم حجم انرژی بــه ازای واحد آن با 
باتری های لیتیوم یونی موجود در بازار قابل مقایسه است اما ایمن تر است 
و به زمین آسیب کمتری می رساند زیرا منابع زیر زمینی اندک تری در آن 

به کارگرفته می شود.
علاوه بر آن باتری توسعه یافته ما احتمالا قابلیت شارژ بسیار سریع دارد. منبع 
اصلی به کار رفته در باتری پروتونی کربن است که در طبیعت به میزان انبوه 
وجود دارد و در مقایسه با عناصری که در باتری های شارژی به کار می رود 

مانند لیتیوم، کبالت و وانیدیم بسیار در دسترس تر است.

محققان ایرانی باتری پروتونی توسعه دادند

ادامه از صفحه یک- از طرفی؛ در شرایط اقتصادی، ورشکستگی به این معناست که یک سازمان بدون 
کمک های مالی خارجی به تنهایی قادر به ادامه فعالیت نخواهد داشت. به این ترتیب میتوان دریافت ورشکستگی 
یک تجربه آسیب زا برای بسیاری از سهامداران، مالکان، کارکنان و طلبکاران می باشد و موجب از دست رفتن 
شغل، پس انداز، سرمایه گذار و دارایی های منقول و غیرمنقول می شود. از این رو به منظور شناسایی عوامل تعیین 
کننده در رو به زوال رفتن وضعیت مالی سازمان، مدیران باید بصورت مستمر ورشکستگی را پیش بینی نمایند.

عوامل خارجی سازمان؛ مانند شرایط اقتصاد کلان، تا حد زیادی بروز ورشکستگی در صنایع را تشدید می کند. 
مثلا رکود اقتصادی، تقاضای کل را کاهش می دهد و سازمان های حاشیه ای  با محصولات غیر رقابتی 
ضعیف شده و مجبور به خروج از کسب و کار می شوند. کاهش دسترسی اعتبار، منجر به مشکلات نقدینگی 
برای سازمان های با اهرم مالی بالا می شود. در حالیکه اکثر عوامل اقتصاد کلان به هم مرتبط اند، به نظر 
می رسد تمام معیارها مانند: رشد تولید ناخالص ملی، تامین پول نقد، عملکرد بازار مالی و شروع تعدادی کسب 

و کار جدید با افزایش ریسک ورشکستگی سازمان همبستگی داشته باشند.
چه چیزی باعث تورم می شود؟

تقاضا-کشش: شایع ترین دلیل افزایش قیمت ها زمانی است که خریداران بیشتری، طالب محصول یا 
خدماتی هستند.

فشار هزینه: گاهی اوقات قیمت ها افزایش می یابد؛ زیرا هزینه ها در سمت عرضه معادله افزایش می یابد. 
افزایش عرضه پول. 

کاهش ارزش. 
افزایش دستمزد. 

سیاست های پولی و مالی.
تورم عموماً توسط بانک مرکزی و یا دولت کنترل می شود. سیاست اصلی مورد استفاده سیاست پولی )تغییر 

نرخ بهره( است. با این حال، در تئوری، ابزارهای مختلفی برای کنترل تورم وجود دارد که عبارتند از:
سیاست پولی: نرخ های بهره بالاتر تقاضا را در اقتصاد کاهش می دهد و منجر به کاهش رشد اقتصادی 

و کاهش تورم می شود.
کنترل عرضه پول: پول گرایان استدلال می کنند که ارتباط نزدیکی بین عرضه پول و تورم وجود دارد، 

بنابراین کنترل عرضه پول می تواند تورم را کنترل کند.
سیاست های طرف عرضه: سیاست هایی برای افزایش رقابت پذیری و کارایی اقتصاد، اعمال فشار 

نزولی بر هزینه های بلندمدت.
سیاست مالی: نرخ بالاتر مالیات بر درآمد می تواند هزینه ها، تقاضا و فشارهای تورمی را کاهش دهد.

کنترل دستمزد/قیمت: تلاش برای کنترل دستمزدها و قیمت ها، در تئوری می تواند به کاهش فشارهای 
تورمی کمک کند. با این حال، آنها به ندرت استفاده می شوند زیرا معمولاً مؤثر نیستند.

کنترل تورم و سیاست های مهار آن

تخصیص100درصد بودجه دانشگاه ها 
وزیر علوم خبر داد:

وزیر علوم، تحقیقــات و فناوری با اشــاره به 
تخصیص بیش از ۱۰۰ درصدی بودجه دانشگاه ها 
در سال گذشــته گفت: تلاش می کنیم موضوع 
تخصیص ۵ درصدی از اعتبار کل دانشگاه ها به 
فعالیت های فرهنگی را در بودجه سال آینده قید 

کنیم. 
وزارت علوم دولت سیزدهم که بعد از دو سال تعطیلی آموزش 
حضوری دانشگاه ها در فروردین ۱۴۰۱ فعالیت دانشگاه ها را 
حضوری کرد، با رخوت فعالیت های فرهنگی در دانشگاه ها 
روبرو بود. وزیر علوم بر همین اساس بر تخصیص سه درصد از 
بودجه کل دانشگاه ها به فعالیت های فرهنگی با هدف جبران 
رخوت این فعالیت ها اصرار و در ابلاغیه ای تخصیص ســه 
درصدی بودجه و اصلاحیه بودجه تفصیلی دانشگاه ها را طی 
ردیف جداگانه و مشخصی به فعالیت های فرهنگی و اجتماعی 

برای سال ۱۴۰۱ مصوب کرد.
قائم مقام وزیر علوم هم که این دســتور وزیر علوم را اسفند 
۱۴۰۰ به دانشگاه ها ابلاغ کرد، از روسای دانشگاه ها و موسسات 

آموزش عالی خواست ترتیبی اتخاذ کنند تا این اعتبار با نظارت 
معاونت فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم در زمینه فعالیت های 
فرهنگی و اجتماعی، هزینه شده و عملکرد آن به هیات امنا و 

این معاونت ارائه شود.
محمدعلی زلفی گل نیز به ســهم خود بارهــا از جمله در 
نشست های معاونان فرهنگی و اجتماعی دانشگاه ها در وزارت 
علوم بر تخصیص این بودجه به فعالیت های فرهنگی تاکید 
کرد. همچنین معاون اداری، مالی توسعه منابع و معاون فرهنگی 

اجتماعی وزارت علوم نیز بر این موضوع اصرار کرده اند.
همچنین قرار بود روسای دانشگاه ها گزارشی از فعالیت های 
فرهنگی و اجتماعی و میزان هزینه کــرد این امور از بودجه 
کل دانشــگاه  ارائه دهند که هنوز محقق نشــده و با اینکه 
هنوز وضعیت تخصیص سه درصد از بودجه کل دانشگاه ها 
به فعالیت های فرهنگی مشخص نیست، معاون فرهنگی و 
اجتماعی وزیر علوم، تحقیقات و فناوری از اختصاص ۵ درصد 
از کل بودجه دانشگاه ها به فعالیت های فرهنگی دانشجویی در 
لایحه بودجه ســال ۱۴۰2 خبــر داد و بعد از این تاکید روی 

هزینه کرد ۵ درصد از بودجه کل برای امور فرهنگی مطرح شد. 
اما روســای برخی دانشــگاه ها تخصیص این بودجه را به 
فعالیت های فرهنگی به دلیل دیگر هزینه ها غیرممکن می دانند. 
رییس دانشــگاه تهران معتقد اســت صرف بیان و تاکید بر 
تخصیص این بودجه مشکلی را از دانشگاه ها حل نمی کند و 
بهتر است یا ردیف بودجه اختصاصی برای این فعالیت ها در 
نظر گرفته یا به شکل غیرنقدی از این فعالیت ها در دانشگاه ها 

حمایت شود.

دانشگاه تهران به عنوان یک دانشگاه جامع سطح یک در 
کشور که به گفته رییس این دانشگاه در حال حاضر بیش از 
2هزار و ۱۰۰ عضو هیات علمی و بیش از ۳۳ هزار دانشجو در 
مقاطع مختلف شامل بیش از ۱۰ هزار دانشجوی دکتری، بیش 
از ۱۸ هزار دانشــجوی کارشناسی ارشد و نزدیک به ۱۵ هزار 
دانشجوی کارشناســی دارد، در سال ۱۴۰۱ بیش از 2 هزار و 
2۰۰ میلیارد تومان و در ســال جاری سه هزار و ۳۰۰ میلیارد 
تومان بودجه دارد و در فهرست میزان بودجه های دانشگاهی 

رتبه اول را داراست. 
حالا اما وزیرعلوم دلیــل این امر را قیدی در تبصره لایجه 
بودجه سال ۱۴۰2 می داند که از دانشگاه ها می خواهد تا بودجه 
فرهنگی را نه از کل بودجه دانشــگاه، بلکه از بودجه دانشگاه 
غیر از بودجه تملک  و دارایی، حقوق و هزینه های اجتناب ناپذیر 
تخصیص دهند و همین امور موجب کاهش بودجه این بخش 
شده است. محمدعلی زلفی گل در مورد تخصیص ۵ درصد از 
بودجه کل دانشگاه ها به فعالیت های فرهنگی گفت: بر اساس 
قانون بودجه ســال جاری در مجلس شورای اسلامی جزء 

تبصره ها مصوب کردند که دانشگاه ها مکلف هستند ۵ درصد 
اعتبارات عمومی خود را صرف امور فرهنگی کنند؛ ولی قیدی 
برای این تبصره گذاشته بودند که بودجه فرهنگی دانشگاه ها 

نسبت به سال گذشته کاهش یابد.
وی ادامه داد: بر اساس این قید ۵ درصد بودجه فرهنگی باید از 
بودجه دانشگاه غیر از بودجه تملک دارایی، حقوق و هزینه های 
اجتناب ناپذیر حساب می شد که عملا بودجه ای برای اختصاص 

۵ درصد به امور فرهنگی باقی نمی ماند.
زلفی گل گفت: سال گذشته در بودجه تفصیلی دانشگاه ها 
را مکلف کردیم که ســه درصد از بودجــه خود را به این امر 
اختصاص دهند و اکثر روسای دانشگاه ها هم این کار را انجام 
دادند؛ زیرا تخصیص بودجه بســیاری از دانشگاه ها آخر سال 
بیشتر از ۱۰۰ درصد بود و بر همین اساس آنها را مکلف کردیم 
تا سه درصد را برای امور فرهنگی اختصاص دهند.وزیر علوم 
دولت سیزدهم تاکید کرد: همچنین تلاش می کنیم موضوع 
تخصیص ۵ درصد از بودجه کل دانشگاه ها به امور فرهنگی، 

سال آینده در لایحه بودجه کل کشور درنظرگرفته شود.
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